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چهارش��نبه 4 آذر   1394  | 13 صف��ر 1437 || روزنامه جوان |  شماره 4686 فعلاًً خبري از رشد اقتصادي نيست 
با آنكه رئيس جمهور پس از به دست گرفتن سكان دولت خبر از بسته 100 
روزه براي درمان اقتصاد داد اما اكنون پس از گذشت نزديك به 2/5 سال از 
عمر آن هنوز راه علاج واقعي براي رشد اقتصادي پيدا نكرده وكاهش درآمد 
نفتي هم وضعيت سخت اواخر دولت دهم را تداعي كرده است. پايين بودن 
نرخ رشد اقتصادي در كشور مي تواند به سبب دلايل مختلف از جمله پايين 
بودن سرمايه گذاري، كاهش تقاضا و همچنين افت شديد قيمت نفت باشد 
و بعيد است باتوجه به سياست هاي انقباضي دولت بتوان به رشد اقتصادي 

چشمگيري در آينده نزديك دست پيدا كرد. 
در همين حال بررسي اطلاعات منتشره ش��ش ماهه شركت هاي بورسي 
حاكي از آن است كه براساس پيش بيني فصل تابستان شركت هاي بورسي 
براي توليد در سال 1394 نس��بت به فصل قبل حدود 8/6 درصد كاهش 
داشته است. اين در حالي اس��ت كه اين پيش بيني نسبت به فصل مشابه 
سال قبل كاهش 7/9 درصدي داشته اس��ت. به علاوه پيش بيني توليد و 
فروش در اكثر صنايع نسبت به مدت مشابه قبل منفي است. صنعت سيمان 
از صنايعي است كه بيش��ترين كاهش پيش بيني ها مربوط به آن است كه 
فعالان آن چشم انداز مثبتي از آينده توليد و فروش آن پيش رو ندارند. هر 
چند در اين بين خبرهايي از قاچاق سيمان به پاكستان آن هم با 40 درصد 
ارزان تر از قيمت سيمان پاكستاني ها به گوش مي رسد. از طرفي در صنايع 
فلزات اساسي و محصولات شيميايي شاخص پيش بيني فروش پايين تر از 
پيش بيني توليد است كه نشان دهنده ديد ركودي در اين صنايع است. فلزات 
اساسي از سوي ديگر به سبب كاهش قيمت جهاني محصولات نيز پيش بيني 
مثبتي پيش  روي ندارد و به نظر نمي رسد با توجه به ركود در بازارها به اين 

زودي ها بتواند از ركود خارج شود و به كمك اقتصاد ايران بيايد. 
وضعيت توليد كاشي و سراميك كشور نيز به سبب ركود سنگين بر بخش 
ساختمان روند خوبي سپري نمي كند و آمارها حكايت از كاهش فروش در 
يك سال گذشته است. بررسي گزارش هاي منتشره توسط خود شركت ها 
و مقايسه با سال گذشته حكايت از كاهش 50 درصدي در پيش بيني هاي 
فروش دارد. از اين رو شركت ها براي پايين آوردن هزينه ها نسبت به تعديل 
نيروهاي كاري خود اقدام كرده اند. اين در حالي اس��ت كه اين شركت ها 
در سال هاي منتهي به 92 يعني در دو سال گذشته دو برابر توان كنوني 
خود محصول توليد مي كردند. از سوي ديگر وضعيت صادرات محصولات 
پتروشيمي با استفاده از اطلاعات شركت هاي بورسي در اين صنعت هم 
قابل تأمل است. در حالي كه صادرات اين محصولات در شش ماهه ابتداي 
س��ال جاري از نظر وزني رشد 35 درصدي داشته اس��ت، ولي با توجه به 
كاهش قيمت هاي جهاني از نظر ارزش دلاري رش��د تقريباً صفر داشته 
است. همچنين بخش حمل و نقل جاده اي نيز به عنوان يكي از موتورهاي 
محرك رشد اقتصادي در ركود به سر مي برد. گزارش ها نشان مي دهد كه 
در شش ماهه نخست سال 94 حمل و نقل چه در بخش مسافري و چه در 
بخش بار و ترانزيت روند كاهشي داشته است كه اين امر عمدتاً تحت تأثير 

كاهش درآمد سرانه كشور قرار دارد. 
اخبار رس��انه ها به نقل از مس��ئولان دولتي هم بيانگر اين است كه اكثر 
كارخانه ها و شركت هاي توليدي به علت مشكلات به حالت نيمه  تعطيل 

درآمده اند و به همين خاطر بخش حمل و نقل متضرر خواهد شد. 
در همين حال نگاه به توليدات خودروهاي ديزلي نيز نش��ان مي دهد كه 
بخش حمل و نقل جاده اي كشور هم از ركود چشمگير بي نصيب نبوده است. 
طبق اخبار منتشر شده توليد 13 نوع كاميون در كشور متوقف شده است، 
مثلًا مهر ماه امسال توليد كشنده T 300 توليدي سايپا ديزل با كاهش 
صد درصدي از 52 دستگاه در مهر 1393 به صفر رسيد يا توليد كاميونت 
فوتون 8T - AUMARK شركت سايپا ديزل با كاهش صد درصدي از 
167 دستگاه در مهر 1393 به صفر رسيد و... كه اين اتفاق مي تواند حكايت 
از ركود موجود بر بخش حمل و نقل جاده اي باشد. آنچه مسلم است اينكه 
فعلًا هر روز ركود عميق تر مي ش��ود و باتوجه به سياست هاي انقباضي و 
بالابودن سود بانكي در كشور بخش توليد در نابساماني كامل به سر مي برد 
و دولت نيز برنامه هاي خود را به پس از لغو تحريم ها موكول كرده و تنها به 
تخصيص تسهيلات به خودروسازان و چند برند فعال در حوزه لوازم خانگي 

محدود شده است. 
بديهي است كه با اوصاف بازار س��يمان، كاشي و ساير مصالح ساختماني 
بدون مراجعه به مراكز مش��اوره املاك و با توجه به آمار پروانه س��اخت 
مي توان حدس زد كه بازار مسكن نيز در ركود است و همين ركود فراگير 
باعث شده است كه وضعيت اشتغال در كشور بهبود نيابد، بنابراين تقريباً 
تمام بازارها و صنايع پيشران اقتصاد برخلاف پيش بيني دولت در بسته اول 
و دوم خروج از ركود وضعيتي خموده دارد كه معلوم نيست برچه اساس 
رشد اقتصادي مثبت اعلام شده اس��ت.  اي كاش دولت و مركز آمار دليل 
متقني در ميان بازارها براي رشد اقتصادي اعلام كنند و برنامه اي جدي 
براي خروج از ركود و در چارچوب اقتصاد مقاومتي ارائه دهند كه مردم به 

آينده برنامه هاي دولت دلخوش باشند.

حرف های ناامیدکننده وزیر راه و شهرسازی و معاونانش در همایش توسعه مسکن

آخوندی:وضعبدترمیشود
اگرفقطحرفدلخوشکنندهبزنیم

تمامی شاخص هاي بخش مسکن در حالي از 
تعمیق رکود در این بخش حکایت دارد که این 
روزها وزارت راه و شهر سازي سرگرم برگزاري 
نمایش�گاه، س�مینار، همایش و نشست  هاي 
تخصصي در این حوزه اس�ت، ای�ن در حالي 
است که بنا به ش�واهد موجود رکود در بخش 
مسکن و راه در حال تعمیق است و در این بین 
وزیر راه با تمامي معاونان و مشاورانش از وخیم 
بودن و وخیم تر ش�دن اوض�اع در این بخش 
مهم اقتصادي ایران سخن به میان مي آورند. 
تمرك��ز وزارت راه و شهرس��ازي روي برگزاري 
نمايش��گاه، همايش و نشس��ت هاي تخصصي 
مربوط به اين حوزه در حالي صداي منتقدان را 
درآورده است كه هم بخش مسكن و هم بخش 
راه در ركود به سر مي برد و به نظر مي رسد ركود 

دراين بخش ها در حال تعميق است. 
به گ��زارش »ج��وان«، نمايش��گاه و همايش و 
نشس��ت هاي تخصصي در هر ح��وزه اي مزاياي 
گوناگون��ي دارد اما تك��رر برگزاري اي��ن گونه 
مراسم ها آن هم با فاصله اي اندك از همديگر اين 
شائبه را در ذهن تداعي مي كند كه نكند اين گونه 
مراسم ها بي تفاوت به وضعيت بخش مهمي چون 

راه و شهرسازي در حال برگزاري است. 
پانزدهمين همايش سياست هاي توسعه مسكن 
در حالي دوم و سوم آذر ماه با حضور مقامات وزارت 
راه و شهرسازي و كارشناس��ان حوزه مسكن در 
دانشگاه تهران برگزارشد كه خروجي اين همايش 
جز تكررهمان آسيب شناسي هاي گذشته بخش 
مسكن و ارائه راهكارهاي قبلي نبود، در اين بين 
ركود در بخش مسكن در حال تعميق شدن است 
و به نظر مي رسد متولي اين حوزه در دولت يازدهم 
برنامه خاصي براي بهبود اوضاع ندارد و شرايط اين 
بخش آخوندي و معاونان و مشاورانش را در دولت 

تدبيرو اميد به نااميدي كشانده است. 

   مشکل مسکن جدي است
وزير راه و شهرسازي در ابتداي اين همايش گفت: 
نمي توان با راه حل هاي س��اده انگارانه ش��رايط 
سخت فعلي بازار مس��كن را بهبود بخشيد بلكه 
بايد راه حل هايي ساختاري و نهادي براي حوزه 

مسكن ارائه داد. 
تهران تبديل به كارگاه هاي سوداگري ساخت و 
ساز شده است به طوري كه در چند سال گذشته 
س��وداگري، قيمت زمين را در تهران به بيش از 
15 ميليون تومان افزايش داد بدون اينكه كار يا 

تلاشي روي آن انجام شود. 
عباس آخوندي ب��ا انتقاد از اينك��ه بيش از 60 
درصد از منابع مالي شهر داري از راه شهر فروشي 
تأمين مي ش��ود، تأكيد ك��رد: در تهي��ه برنامه 
ششم توس��عه متوجه ش��ديم 65 درصد منابع 
شهرداري ها از محل فروش عوارض ساختماني 
تأمين مي ش��ود، در حالي كه ش��هر به آيندگان 
تعلق دارد و درآمدهاي شهري بايد از محل عرضه 

خدمات به شهروندان تأمين شود. 
آخوندي رسيدن در بازار آشفته مسكن به يك 
اجماع كلي را بس��يار س��خت دانس��ت و گفت: 
ايجاد يك نهاد توس��عه اي همانند بانك توسعه 
حمل و نقل يا بانك توس��عه مسكن يا صندوق 
توسعه س��اختمان مي تواند در استمرار اجراي 
سياست هاي پيوسته مس��كن در كشور بسيار 

تأثيرگذار باشد. 
وي با بيان اينكه اكنون در س��خت ترين شرايط 
اقتصادي بع��د از انقلاب هس��تيم، گفت: بارها 
گفتم اگر مس��ئول مديريت اقتصاد ايران بودم 
وضعيت فوق العاده اعلام مي كردم، بايد جامعه 
را براي ش��اخص هاي كلان و خرد تصميم هاي 
بنيادي��ن آم��اده ك��رد و در اين ش��رايط فقط 
حرف هاي دلخوش كنن��ده نزنيم زيرا وضعيت 

را بدتر مي كنيم. 

   بي عدالتي شهري در ایران
 برجسته است

آخوندي به موضوع مهم عدالت اجتماعي اش��اره 
كرد و گفت: ما جزو معدود كش��ورهايي هستيم 
كه عدم عدالت شهري در كشورمان برجسته شده 
و شمال ش��هر گران قيمت و پايين شهر كيفيت 
نازل زندگي دارد.  وزير راه و شهرس��ازي گفت: در 
بخش حمل و نقل نيز وقت زيادي از ش��هروندان 
در ترافيك مي گذرد و مش��كل در اين زمينه روز 
به روز پيچيده تر مي شود. زمان لازم براي تملك 
واحدهاي مسكوني كه ميانگين 12 سال بود، براي 

اقشار كم درآمد از 20 سال هم گذشته است. 
   رکود جان سخت

آخوندي وقوع اي��ن اتفاقات را ناش��ي از محيط 
اقتصادي ركود و تورمي ش��ديد دانست و اظهار 
داش��ت: اكنون كه تورم كنترل ش��ده اين ركود 
است كه جان سختي مي كند، در چنين محيط 
اقتصادي كه تنگناي مالي بسيار گسترده شده 
ناتواني نهادهاي مالي در وام دهي، قدرت پايين 
خريد مردم و قدرت ضعيف پس انداز شهروندان 

نيز بر مشكل افزوده است. 
   آشوب در بازار زمین 

از س��وي ديگر فردين يزداني عضو تيم بازنگري 
طرح جامع مس��كن با بيان اينكه شكست بازار 
زمين محصول آشوب، انحصار و رفتار غيرعقلايي 
اس��ت، با انتقاد از س��هم 54 درصدي زمين در 
هزينه توليد و خريد مسكن كه در سال هاي 70 تا 
94 رخ داد، گفت: دستيابي نامناسب، وجود ثبات 
فضايي و ايجاد ران��ت و بالا بودن فعاليت احتكار 
زمين نشان مي دهد دولت بايد در زمينه كاهش 

قيمت زمين دخالت كند. 
  اجراي قانون اخذ مالیات بر خانه هاي خالي 

و نقل و انتقال ها از ابتداي ۹۵
 از سوي ديگر مشاور وزير راه و شهرسازي نيز با 

اعلام تك رقمي شدن نرخ تورم در پايان آذرماه 
جاري از اجراي قانون اخ��ذ ماليات بر خانه هاي 
خالي و نقل و انتقال ها از ابتداي سال 95 خبر داد 
و گفت: با توجه به پيش بيني هاي دولت در زمينه 
كاهش تورم بايد نرخ سود سپرده هاي بانكي به 

10 تا 11 درصد برسد. 
حسين عبده تبريزي با اشاره به موقعيت تنگناي 
مالي كشور گفت: مقايسه تسهيلاتي كه بانك ها 
در دو سه س��ال اخير داده اند، در مقايسه با سال 
90 از كاهش تسهيلات پرداختي بانك ها حكايت 

دارد.
مشاور وزير راه و شهرسازي افزود: سهم مسكن 
از تس��هيلات كل از رقم 30 درصد به ارقام 12 و 
15 درصد رسيده است و در ساختمان تسهيلات 
به ش��دت كاهش پيدا كرد، بنابراين در شرايط 
تنگناي مالي تأمين مالي كار آس��اني نيس��ت و 
تلاش هايي كه وزارت راه و شهرسازي در اين دو 
سال كرد تا مسئله اعطاي تسهيلات جديد را حل 
كند، با دشواري پذيرفته شد و نهايتاً به صندوق 
پس انداز مسكن يكم انجاميد كه در حال حاضر 

22 هزار نفر در اين صندوق ثبت نام كرده اند. 
از س��وي ديگر پيروز حناچي مع��اون معماري 
و شهرس��ازي وزير راه و شهرس��ازي با انتقاد از 
گسترش تراكم ساختماني و انحراف 40 درصدي 
آنها كه عموماً توس��ط ش��هرداري ها انجام شد، 
گفت: طرح هاي توس��عه و عمران شهري نشان 
مي دهند پيش بيني هاي جمعيتي تا 70 درصد 
دچار خطا بوده اند. به بيان ديگر، طرح هايي كه 
پس از انقلاب تهيه ش��د به دلي��ل آنكه مديران 
تجربه رشد جمعيت 5/3 درصد را داشت و بعدها 
اين جمعيت به شدت كاهش پيدا كرد و تا 1/29 
درصد رسيد، افق بلندي را پيش بيني مي كرد كه 

در عمل با شكست مواجه شد. 
  تمایل س�ازندگان مس�کن به س�اخت 

واحدهاي بالاي ۸۰ مترمربع 
همچنين مديركل دفت��ر برنامه ريزي و اقتصاد 
مس��كن وزارت راه و شهرس��ازي با بيان اينكه 
صنعت س��اختمان با 120 صنعت رابطه پسين 
و پيشين دارد، گفت: يك درصد رشد در ارزش 
افزوده مس��كن، 1/5 ت��ا 2/5 درص��د در توليد 

ناخالص داخلي رشد ايجاد مي كند. 
علي چگني به وضعيت موجود بخش مسكن اشاره 
كرد و گفت: طبق گزارش ها و آماري كه به دست 
آمده نرخ رشد سرمايه گذاري در ساختمان هايي 
كه ساخت آنها در سال هاي 1392و 1393 شروع 
شد منفي و در س��ال 1393 ارزش افزوده مسكن 
نيز پايين ب��ود.  وي اف��زود: تمايل س��ازنده هاي 
مسكن بيشتر به سمت س��اخت واحدهاي بالاي 
80 مترمربع است اما متقاضيان مسكن بيشتر به 

دنبال واحدهاي كوچك هستند. 
در پايان خروجي پانزدهمين نشس��ت توس��عه 
سياست هاي مسكن نش��ان مي دهد كه مقالات 
آسيب شناسي بخش مسكن نشان از بدتر شدن 
اوضاع در اين حوزه دارد و در لابه لاي اين مقالات 
عمدتاً راهكارهايي ارائه داده مي شود كه وزارت راه 
و شهر سازي امكان يا عزمي براي اجراي آن ندارد، 
بدين ترتيب به نظر مي رسد با برگزاري همايش 
و نشست دردي از مشكل مسكن مردم در دولت 

يازدهم حل نخواهد شد.

هادی  غلامحسینی
  گزارش   يك

جواد عسگر

پانزدهمی�ن جلس�ه دادگاه باب�ك زنجان�ي روز گذش�ته 
ش�اهد »ج�دل وکلا« ب�ود؛ وکی�ل باب�ك زنجان�ي در ی�ك 
س�وي »جن�گ« و وکیل ش�رکت ملي نف�ت در ط�رف دیگر. 
به گزارش »جوان«، رسول كوهپايه زاده كه وكالت بابك زنجاني را 
برعهده دارد در ابتداي اين نشست به دفاع از موكل خود پرداخت. او 
گفت كه موكلش در شرايط سخت تحريم براي ايران نفت فروخته 
است، درست در ش��رايطي كه وزير وقت نفت فروش نفت در بازار 
غيررس��مي را دس��تور داده بود و به همين دليل از بابك زنجاني 
استقبال ش��د. كوهپايه زاده با بيان اينكه معاون اقتصادي وزارت 
اطلاعات، موكلش را يك »وطن پرست« معرفي كرده است، اقدامات 
زنجاني را در راستاي معرفي وي به عنوان يك خدمتگزار برشمرد. 
وكيل بابك زنجاني با بيان اينكه بهتر اس��ت وضعيت آن زمان را از 
زبان مديرعامل وقت شركت HK بش��نويم، گفت: امروز شركت 
HK شاكي موكل من اس��ت اما در آن زمان آقاي »ج« مديرعامل 
وقت صحبت هايي را ك��رده بودند ك��ه الان در جل��د 33 صفحه 
227 پرونده موجود اس��ت. وي اضافه كرد: بر اساس صحبت هاي 
مديرعامل وقت شركت HK، وزير وقت طرفدار عقيده دوم يعني 
راه اندازي بازار فروش نفت در دنيا از طريق ش��ركت ها و مؤسسات 
خصوصي بود. علت اصلي همكاري وزي��ر نفت با بابك زنجاني اين 
بود كه موكلم امكانات مناسبي از قبيل بانك، شركت هاي مختلف و 
كشتيراني در اختيار داشت، دور زدن تحريم ها يك كار انقلابي بود 
كه بابك زنجاني توانست تا قبل از تحريم 660 ميليون يورو منابع 

حاصل از فروش نفت را به پيمانكار نفتي بدهد. 
در اين لحظه وكيل شركت نفت با اجازه از قاضي گفت: در خصوص 
فروش نفت به صحبت هاي آقاي )ج( اشاره شد، متأسفانه يك نكته 
را نه وكيل و نه متهم توجه نمي كنند كه در همان ش��رايط تحريم 

افراد ديگري هم بودند كه به ما كمك كردند. 
 غلامرضا مهدوي به دنبال اظهارات وكيل مدافع بابك زنجاني در 
پانزدهمين جلسه محاكمه متهمان نفتي اظهار كرد: موضوع تحريم 
بر همگان روشن بود اما بايد يك واقعيت مورد توجه قرار گيرد و آن 
اين است كه در همان ش��رايط تحريم آقاي »س. ج« كه اگر اجازه 

بدهيد در يك جلسه غيرعلني حضور يافته و توضيحاتي را ارائه كند، 
اقداماتي را انجام داد كه بايد دستش را بوسيد. 

وكيل ش��ركت ملي نفت ايران اضافه ك��رد: در آن مقطع بيش از 
دهها ميليارد محموله هاي نفتي توسط آقاي »س. ج« و مسئولان 
نفت فروخته ش��د و پولش هم به كشور بازگشت و تنها موردي كه 
مسئولان نفت در دوران تحريم با آن به مشكل خوردند همين بابك 
زنجاني بود. وي اف��زود: اگر اجازه دهيد در يك جلس��ه غير علني 
مديران نفتي در مورد اقداماتي كه انجام داده اند توضيح دهند اينكه 
تنها بابك زنجاني نبود كه به او نفت فروختند بلكه دهها نفر ديگر هم 
بودند كه شركت نفت به آنها نفت فروخت و پولش هم به بيت المال 
برگش��ت اما تنها آقاي زنجاني بود كه براي ما مشكل ايجاد كرد و 

اينكه مي گويند زنجاني معجزه كرده، درست نيست. 
وكيل زنجاني در مقابل صحبت هاي مهدوي و دادخواس��ت گفت: 
آنچه كه به عنوان استفاده از رانت و دست هاي پشت پرده از  آن ياد 
مي شود مربوط به مصوبه اي با امضاي سه وزير و رئيس وقت بانك 
مركزي است. وكيل زنجاني با بيان اينكه بر اساس اين قرارداد مهلت 
يك ساله به موكلم داده مي شود، گفت: مقرر مي شود يك سال به 
موكلم به عنوان ضامن شركت ISO فرصت داده شود تا نسبت به 
پرداخت مطالبات شركت نفت اقدام كند و يك فقره چك از سوي 
موكلم به تاريخ 15 ارديبهشت ماه 93 يعني يك سال بعد صادر و 
به شركت نفت تحويل داده مي ش��ود. وي تأكيد كرد: در اين ميان 

به خوبي مي توان دريافت ماهيت دعواي شركت نفت با موكلم فاقد 
وصف كيفري بوده و صرفاً يك دعواي حقوقي است. 

كوهپايه زاده ادام��ه داد: پس از امضاي قرارداد ب��ه رغم آنكه هنوز 
تحريم ها عليه موكلم باقي بود، ايشان پيگيري و تلاش براي يافتن 
راه حل جهت تسويه بدهي داشت و اقدامات مختلفي جهت وصول 
وجوه بلوكه شده از سوي وكلاي خارجي انجام داد اما متأسفانه چهار 
ماه پيش از موعد مقرر قرارداد احضار و با صدور قرار بازداشت موقت 
شد و به زندان رفت. وكيل زنجاني با بيان اينكه اين حركت شتابزده 
و تصميم ناموجه تم��ام تلاش هاي صورت گرفت��ه موكلم را ناكام 
گذاشت، گفت: طبيعي است كه وقتي مدير يك مجموعه بازداشت 
شود همه چيز به هم مي ريزد، در دنياي تجارت بسياري از معاملات 

بر اساس اعتبار و منابع كلان و بلندمدت صورت مي گيرد. 
وي گفت: در اين ش��رايط تمام تلاش موكلم براي پرداخت بدهي 
خود مختل شد و تمامي امور تجاري اش به هم ريخت ضمن اينكه 
امكان سوءاستفاده از اموال وي از طريق سودجويان به خصوص در 
خارج از كشور فراهم شد. كوهپايه زاده گفت: سؤال من از بازپرس 
نه به عنوان وكيل بلكه به عنوان يك شهروند اين است كه با توجه 
به اينكه هنوز چهار ماه تا تاريخ سررسيد قرارداد فرصت باقي مانده 
بود، آيا بازداشت موكلم چهار ماه و شش روز زودتر از موعد قرارداد 
واقعاً در جهت استيفاي حقوق بيت المال بود؟ آيا اين اقدام كمكي 

به استرداد وجوه به خزانه دولت كرد؟
وكيل زنجان��ي در ادامه با بي��ان اينكه دس��تور قانوني لازم جهت 
ممنوع الخروجي موكلم قبلًا صادر شده بود، گفت: اين اقدامات هيچ 
سود و منفعتي نداشت در حالي كه اگر با تدبير و دورانديشي بهتري 
عمل مي شد و به جاي تنبيه و رسانه اي كردن موضوع و بهره برداري 
سياسي خاص از سوي برخي، موكلم تحت مراقبت بيشتري قرار 
مي گرفت و چنين اقدام عجولانه اي انجام نمي شد، نتيجه بهتري 
مي گرفتيم. وي گف��ت: اگر موكلم به زن��دان نمي رفت، ارتباطش 
با خارج قطع نمي ش��د و اگر فعاليتش ادامه داش��ت و پروژه هايي 
همچون ايران زمين تكميل مي شد، امروز پس از دو سال قطعاً اصل 

طلب به همراه خسارات و سود پرداخت مي شد.

 جنگ وکلا در جلسه پانزدهم

نقش »س. ج« در فروش نفت

 پيامك هاي مبهم بانك ها براي كسر از حساب 
ام�روز ه�م مش�تریان بانك ه�ا ش�اهد دریاف�ت پیامك ه�اي 
س�ریالي بودند ک�ه در م�دت اخی�ر بارها ب�ا مضامی�ن متفاوت 
ام�ا هم�راه ب�ا ابه�ام برایش�ان ارس�ال ش�ده اس�ت، ای�ن بار 
کم�ي متفاوت ت�ر و ب�ا درخواس�ت ارس�ال ش�ماره حس�اب!

به گزارش ايسنا، بانك هاي مختلف اخيراً با ارسال پيامك به مشتريان 
با تعيين مهل��ت به آنها اع��لام كرده اند كه تا تاريخ مش��خص ش��ده 
فرصت دارند براي دريافت پيامك اطلاع رس��اني نس��بت به تغييرات 
حسابشان)smsbank( اعلام آمادگي كنند. اين اقدام از سوي آنها بر 
اساس مصوبه شوراي هماهنگي بانك ها اعلام شده است. در حالي رقم 
كسر از حساب براي كل سال 10 هزارتومان و براي شش ماهه 5 هزار 
تومان است كه نوع خدمات ارائه شده از سوي بانك ها متفاوت است و به 
طوري كه برخي هيچ شرطي براي ارسال پيامك نگذاشته و فقط براي 
ارسال آن در ازاي خدمت بانكي)برداشت و واريز( اين هزينه را دريافت 
خواهند كرد. اما برخي ديگر از بانك ها همين هزينه را براي ش��رايط 
خاص تعريف كرده و خدمات پيامكي را محدود كرده اند به گونه اي كه 
صرفاً پيامك تراكنش هاي واريز و برداشت با مبلغ 20 هزار تومان و بالاتر 

براي مشتري فرستاده خواهد شد. 
---------------------------------------------------

پول اشتغال صرف ويلاسازي شد 
 رئیس س�ازمان امور اراضي از صرف پول اش�تغال در ویلاس�ازي 
خبر داد و گفت: رس�یدگي ب�ه پرونده هاي باغ ش�هرهایي که به 
صورت غیرمجاز احداث شده اند، در دستور کار قرار گرفته است. 
قباد افشار در گفت وگو با مهر با بيان اينكه رسيدگي به پرونده هاي باغ 
شهرهايي كه در گذشته به صورت غيرمجاز در كشور احداث شده اند، 
در دس��تور كار س��ازمان امور اراضي قرار گرفته اس��ت، اظهارداشت: 
باغ شهرهاي متعددي در شيراز، زنجان، قزوين و همچنين باغ شهرهايي 
كه در اطراف ساير كلانشهرها مانند تبريز و اصفهان احداث شده از جمله 
اين موارد هستند. رئيس سازمان امور اراضي كشور با بيان اينكه اكثر اين 
ساخت و سازها مجوزي از شوراي عالي شهرسازي و سازمان امور اراضي 
دريافت نكرده اند، طرح هاي فلاحت در فراغت شيراز را مورد اشاره قرار 
داد و گفت: در اين طرح ها عده اي زمين هاي دولتي را گرفته اند كه باغ 
احداث كنند اما در نهايت همه اين ها تبديل به ويلاسازي شده است. 
افشار ادامه داد: دولت منابع خود را تحويل عده اي داده است تا صرف 
احداث باغ، توليد، تأمين امنيت غذايي و ايجاد اشتغال شود اما اين منابع 

تبديل به ويلا و مناطق خصوصي عده اي شده است.

سعیدی کیا در پاسخ به »جوان« توضیح داد 
 پول بنياد مستضعفان

 در كجا هزينه می شود   
رئیس بنیاد مستضعفان گفت: شرکت هاي زیرمجموعه بنیاد درسال 
جاري در پروژه هاي کمتر از ۳۰ میلیارد تومان وارد نمي شوند، اما به 
تدریج از ورودبه پروژه هاي کمتر از 1۰۰ میلیارد تومان منع مي شوند. 
به گزارش »جوان«، محمد سعيدي كيا در نشستي با دبيران سرويس 
رسانه هاي مختلف گفت: بنياد مستضعفان سال هاست كه ماليات خود 
را مي پردازد و بر اساس حسابرسي كارشناسان سازمان حسابرسي در 
سال 92، 730 ميليارد تومان ماليات پرداخت شده و در سال 93، 800 

ميليارد تومان ماليات مي پردازد. 
سعيدي كيا با اشاره به اينكه كل فروش حالا و خدمات بنياد در سال 
93، 24 هزار ميليارد تومان و سود حاصله 4 هزار ميليارد تومان است، 
بيان كرد: بنياد از سال 84 تاكنون 3 هزار و 200 ميليارد تومان ماليات 
پرداخت كرده است و هيچ يك از ش��ركت هاي بنياد معافيت مالياتي 
ندارند. محمد سعيدي كيا در پاس��خ به سؤال خبرنگار »جوان« مبني 
بر اينكه 4 هزار ميليارد تومان س��ود را چگونه خ��رج مي كنيد، گفت: 
حدود 30 درصد درآمد بنياد 526 ميليارد تومان به بنياد علوي براي 
محروميت زدايي داده شده است و بقيه صرف سرمايه گذاري در توسعه 

فعاليت هايي مانند آزادراه تهران – شمال، فولاد و... مي شود. 
وي با بي��ان آنكه بنياد مس��تضعفان به هيچ وجه ب��ا بخش خصوصي 
رقابت نخواهد كرد،  گفت: اسناد بالادستي بنياد براي فعاليت اصول و 
سياست هاي اقتصاد مقاومتي، اساسنامه بنياد طبق مصوبه مقام معظم 

رهبري، برنامه هاي ميان مدت و مصوبات هيئت امناست. 
وي  با اشاره به اين كه در بنياد برنامه هاي سه ساله تدوين مي شود، گفت: 
شعار برنامه پنجم بنياد كه از سال 95 اجرا خواهد شد، توانمندسازي 

اجتماعي، رشد بهره وري و رقابت سالم است. 
رئيس بنياد مس��تضعفان با بيان اينكه اصلاح و كوچك سازي ساختار 
بنياد در دس��تور كار اس��ت، 22 هلدينگ و 200 شركت زيرمجموعه 
داشتيم كه در راستاي كوچك سازي و واگذاري امور مردم به مردم 22 
هلدينگ را به 11 هلدينگ تبديل كرده ايم، ضمن آنكه 70 شركت در 
معرض فروش، ادغام يا انحلال داريم تا تعداد شركت ها را از 150 شركت 

فعلي نيز كاهش دهيم. 
   حمایت از کارآفرینان و شرکت هاي دانش بنیان 

رئيس بنياد مس��تضعفان مش��اركت ب��ا كارآفرينان و ش��ركت هاي 
دانش بنيان را از ديگر سياست هاي بنياد مستضعفان دانست و گفت: 
حمايت از شركت هاي دانش بنيان و كمك در تجاري سازي محصولات 
آنها در دس��تور كار ما قرار دارد. رئيس بنياد مستضعفان با بيان اينكه 
مردمي كردن اقتصاد از اهداف اصلي بنياد مس��تضعفان است، افزود: 
در حال حاضر 25 شركت در بورس داريم و امسال 10 شركت ديگر تا 
پايان سال به بورس مي رود. سعيدي كيا افزود: بنياد كمتر از 1/5 درصد 

توليد ناخالص داخلي كشور را برعهده دارد. 
رئيس بنياد مس��تضعفان با بيان اينكه از محرومان كش��ور به صورت 
برنامه اي حمايت مي كنيم، گفت: در طرح س��لامت مادران، س��الانه 
480 هزار سبد خانوار توزيع مي كنيم. همچنين 250 هزار البسه براي 
دانش آموزان محروم تهي و در تعمير و تأسيس مدارس و بيمارستان 
در مناطق محروم مشاكت مي كنيم. سعيدي كيا گفت: به خانواده هايي 
كه دو معلول يا بيشتر دارند كه شامل 9 هزار خانوار هستند تا چهار سال 
آينده خانه مي دهيم. س��عيدي كيا به توصيه مقام مقام معظم رهبري 
در ديدار حضوري اش با ايشان اشاره كرد و گفت: ايشان توصيه كردند 
برويد و يك منطقه را آباد كنيد و بعد برويد يك نقطه ديگر. وي ادامه 
داد: به همين منظور براي توسعه و آباداني منطقه محروم قلعه گنج و 
در راس��تاي محروميت زدايي و اقتصاد مقاومتي وارد شديم و در آنجا 
اقدامات خوبي انجام شده است. وي يادآور شد: همچنين اسناد املاك 
علوي به مردم داده مي شود كه ارزش اين املاك واگذاري شده 42 هزار 

ميليارد تومان بوده است.

وحید  حاجی پور
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مهران ابراهیمیان 

  اجراي طرح فروش اعتباري لوازم خانگي 
از اوايل هفته آينده

مدی�رکل صنایع ل�وازم خانگ�ي وزارت صنع�ت از آغ�از اجراي 
ط�رح ف�روش کالاه�اي ب�ا دوام تولی�د داخ�ل ب�ا کارت 
اعتب�اري 1۰ میلی�ون تومان�ي از اوای�ل هفت�ه آینده خب�ر داد. 
قرار بود طرح فروش اقساطي كالاهاي توليد داخل در قالب بسته خروج 
از ركود طي هفته جاري اجرايي ش��ود اما همچن��ان بلاتكليف مانده 
است. در اين خصوص، عباس هاش��مي در گفت   و گو با فارس، اظهار 
داشت: اجراي طرح فروش اقساطي كالاهاي توليد داخل از جمله لوازم 
خانگي از اوايل هفته آغاز خواهد شد و بر اين اساس كاركنان دولت و 
بازنشستگان مي توانند نسبت به خريد اين محصولات با كارت اعتباري 
اقدام كنند. وي ادامه داد: آخرين هماهنگي ه��ا با بانك مركزي انجام 
شده و در حال حاضر دس��تگاه هاي دولتي بخشنامه هاي لازم را براي 
زيرمجموعه هاي خود ابلاغ كرده اند تا ثبت نام واجدان شرايط صورت 
گيرد. وي توضيح داد: طبق بخشنامه سازمان مديريت، دستگاه هاي 
دولتي در حال ثبت نام و اعلام ظرفيت خ��ود براي دريافت كارت هاي 
اعتباري هستند تا پس از آن، فروش اقساطي كالاها آغاز شود. وي در 
پاسخ به اين سؤال كه آيا اعتبار لازم براي اجراي اين طرح مشخص شده 

است نيز گفت: اين موضوع در حال پيگيري است.
---------------------------------------------------
استاندارد: هيچ ارفاقي به پرايد نداشته ايم 

رئیس سازمان ملي اس�تاندارد ضمن تأکید بر اینکه هیچ ارفاقي 
در زمینه اس�تاندارد برخ�ي خودروها مثل پراید نش�ده اس�ت، 
دلیل مخالف�ت اولی�ه را با یک�ي از مدل ه�اي بنز تش�ریح کرد. 
نيره پيروزبخت در گفت وگو با ايس��نا با بيان اينكه براي واردات همه 
خودروها اس��تاندارد رعايت شده اس��ت، اظهار كرد: هر خودرويي كه 
براي واردات، مورد توافق س��ازمان ملي اس��تاندارد، سازمان حفاظت 
محيط زيست و وزارت صنعت، معدن و تجارت قرار گيرد، روي سايت 
سازمان هاي استاندارد و توس��عه تجارت قرار مي دهيم و تمام واردات 
بايد طبق آن انجام شود. وي با اشاره به مخالفت اوليه با واردات يكي از 
مدل هاي بنز به كشور ادامه داد: دليل مخالفت اوليه اين بوده كه قبلًا 
نمونه اي از اين خودرو به كشور وارد نشده است كه ما بتوانيم براساس آن 
تأييديه را صادر كنيم و قاعدتاً چون استاندارد تأييد نكرده است، پليس 
هم اجازه شماره گذاري نمي دهد. پيروزبخت در پاسخ به سؤالي درباره 
اينكه س��ازمان اس��تاندارد در زمينه برخي خودروها مثل پرايد كوتاه 
آمده است، گفت: اصلًا چنين چيزي نيست و تا زماني كه خودرويي با 
استاندارد انطباق داشته باشد مشكلي نخواهد داشت، هرچند تاكنون 

استانداردهاي خودرو تغييري نكرده است. 
رئيس س��ازمان ملي اس��تاندارد با بيان اينكه در حال حاضر به دنبال 
به روزرساني استانداردهاي خودرو با استانداردهاي اتحاديه اروپا هستيم 
كه اخيراً تغيير كرده است، اظهار اميدواري كرد تا پايان سال اين كار 
انجام ش��ود. وی گفت: ما هم اكنون به خودروسازان اعلام كرده ايم كه 
استانداردهاي خودرو به روز خواهد شد. رئيس سازمان ملي استاندارد 
با تأكيد بر اينكه هيچ ارفاقي با توجه به اس��تانداردهاي فعلي به هيچ 
خودرويي نداشته ايم، گفت: تا پايان سال استانداردهاي خودرو به روز 
مي شود و از س��ال آينده خودروس��ازان ملزم به اجراي استانداردهاي 

جديد در خودروهاي خود هستند.


